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رئیس جمهور در دانشگاه صنعتی شریف عنوان کرد
دست های پشت پرده برای بالا بردن 

نرخ ارز
شــرق: ابراهیم رئیسی برای شرکت در مراسم  �

«روز دانشجو» دانشگاه صنعتی شریف را انتخاب 
کرد و بیشــتر نیز به بحث های اقتصادی پرداخت. 
هر چند این اولین حضور او در مراسم روز دانشجو 
به عنوان رئیس جمهور بود اما معروف ترین حضور 
رئیسی در دانشگاه به ســال ۹۷ برمی گردد که به 
مناسبت این روز به دانشــگاه شهید بهشتی رفته 
بود. او در آن ســال تولیت آســتان قدس رضوی 
را بــر عهده داشــت و یک  ســال پیــش از آن در 
از حســن روحانی  ریاســت جمهوری  انتخابــات 
شکســت خورده بود. در آن زمــان نیز قیمت دلار 
و ارز در  حــال صعود بود و رئیســی در پاســخ به 
پرسش دانشــجویی که از او پرسیده بود، اگر شما 
رئیس جمهور می شــدید وضعیت کشور بهتر بود، 
گفته بود: «خدا رحم کرد که رئیس جمهور نشدم 

که دلار پنج  هزار تومان شود!».
رئیســی در مناظره های امســال نیــز یادی از 
انتخابات ســال ۹۶ کرده و گفته بــود: «برخی در 
مناظرات آن سال گفتند که اگر فلانی بیاید، قیمت 
دلار ممکن اســت پنج  هزار تومان بشود اما شاهد 
بودیم که دلار را به ۳۰ هزار تومان رساندند و بعد 
اعلام می کننــد که اگر ما نبودیم، مملکت قحطی 
می شــد. این ماننــد دروازه بانی اســت که ۱۷ گل 
خورد و بــه او گفتند این قــدر گل خوردی؟ گفت 
اگر من نبودم ۳۰ گل خورده می شــد. این پاســخ 

نیست».
او گفته بود: «ارز چهارهــزارو۲۰۰ تومانی چه 
مصیبتی برای کشور درســت کرد و چقدر پرونده 
برای قــوه قضائیه تولید کرد؟ باید به ســمت ارز 
تک نرخی رفت و باید ارز صادراتی را مدیریت کرد. 
بــا اعلام اینکه ارز برنگشــته کاری پیش نمی رود، 
مدیریت باید کرد و تسهیلات بانکی را باید مدیریت 

کرد».
رئیس جمهور، روز گذشته در  حالی در دانشگاه 
به ســخنرانی پرداخت که قیمــت دلار چندروزی 
اســت وارد کانال ۳۰ هزار تومان شده است  او اما 
گفت که عده ای در تلاش اند هم زمان با مذاکرات، 

نرخ ارز را بالا ببرند.
رئیسی در نشست «صریح، شفاف و دانشجویی  
با رئیس جمهور» که پنج تشــکل دانشجویی آن را 
برگزار کردنــد، گفت: «خبر دقیق داریم که عده ای 
شــبانه روز در تلاش اند هم زمان با مذاکرات، نرخ 
ارز را بالا ببرند و مذاکرات را به اقتصاد گره بزنند تا 

خواسته های خود را به ملت تحمیل کنند».
در ایــن هنگام دانشــجویی پرســید پس چرا 
این افــراد را معرفی نمی کنید کــه رئیس جمهور 
پاسخ داد: «دستگاه های اطلاعاتی پیگیر موضوع 
هســتند. برخی از این افراد در داخل و برخی هم 
در خارج از کشــور در فضای مجازی و واقعی به 

دنبال بالابردن قیمت ارز هستند».
جالــب آنکــه حجــت االله عبدالملکــی کــه 
هم اکنــون به عنــوان وزیــر تعــاون، کار و رفــاه 
اجتماعی در دولت ابراهیم رئیســی حضور دارد، 
پیش از پیروزی او در انتخابات برای حل مشــکل 
گرانــی ارز نســخه پیچیــده بــود. او در توییتی با 
هشــتگ «انقلاب_ اقتصادی_ ۱۴۰۰» نوشــته بود: 
«دولــت با ارزپاشــی به میــزان ۳۰۰ میلیون دلار 
می تواند قیمــت دلار را به کمتر از ۱۵ هزار تومان 
رســانده و دو ماه در همان سطح نگه دارد. تأمین 
این مبلغ برای بانک مرکزی از آب خوردن آسان تر 
اســت». حال باید این سؤال را از او پرسید که چرا 
اکنون که در دولت حضــور دارد این راه حل را به 
رئیس جمهور و رئیس بانک مرکزی ارائه نمی کند 
تا قیمت دلار به نصف برسد. اتفاقا رئیس جمهور 
نیز در نشســت دیروز عنوان کــرد که وقتی وزیر از 
پشــت تریبون به مــردم وعده می دهــد، در واقع 
چیزی از چشــم مردم دور نمی ماند و اولین ناظر 

هم خود مردم هستند.
نگران وضع  ارز نیستیم

رئیس جمهــور همچنیــن در این مراســم به 
تشــریح اقتصاد حال کشور پرداخت و عنوان کرد: 
«منابع ارزی موجود در وضعیت خوبی قرار دارد 
و برخــلاف روزهای اولــی که دولــت را تحویل 
گرفته ایم، نگران وضع ارز نیســتیم. اقتصاد، نان و 
ســفره مردم را به مذاکرات گره نمی زنیم. فروش 
نفت نیز به رغم تهدیدها و تحریم ها شرایط خوبی 
دارد و صادرات نفت و میعانات بیش از گذشــته 

افزایش یافته است».
رئیســی افزود: «لایحه حــذف ارز ترجیحی با 
مطالعه و حساب شــده تدوین و ارائه شده است و 
برخی مطالب مطرح شده درباره پس گرفتن آن از 
مجلس، صحت ندارد و خلاف واقع است. فوریت 

بررسی این لایحه در مجلس رأی نیاورده است».
رئیس جمهور با تأکید بر اینکه ســاماندهی یارانه 
و ارز به ویــژه ارز ترجیحــی و وضعیت بازار با جدیت 
پیگیری  می شــود، گفت  در دولتش هیچ یک از فامیل 
و بستگانش مسئولیت نگرفته اند اما برخی انتصابات 
فامیلی را به عنوان اســم رمز بــرای حمله به دولت 
به کار گرفتنــد. رئیس جمهور در حالــی از حمله به 
دولت ســخن می گوید که انتصابات فامیلی داد او را 
هم درآورده بود و گفته بود که در برخورد با آن هیچ 
خط قرمزی ندارد. یکی از محورهــای انتقاد به او از 
سوی دانشجویان در نشســت دیروز نیز همین بحث 

انتصابات فامیلی بود .

رئیس قوه قضائیه مطرح کرد
قضات نباید مصلحت اندیش 

باشند
حجت الاســلام  � قضائیه:  قــوه  رســانه  مرکز 

محسنی اژه ای، رئیس قوه قضائیه، دیروز هم زمان 
با چهلمین سالگرد تأسیس دیوان عدالت اداری 
با حضور در جلســه هیئت عمومــی این دیوان 
در یک جلســه این هیئت شرکت کرد. در جریان 
همین نشســت یکی از مصوبات دســتگاه های 
دولتی به نفع یک شاکی ابطال شد. رئیس عدلیه 
با اشاره به گزارش عملکرد دیوان عدالت اداری 
که از ســوی حجت الاسلام والسملمین مظفری 
قرائت شــد، گفــت: این گــزارش نشــان دهنده 
زحمات قضات و کارکنان دیــوان عدالت اداری 
در زمینه های اتقان آرا، تســهیل امور برای مردم 
و کوتاه شــدن مدت زمان رســیدگی به پرونده ها 
بــود. رئیس قوه قضائیه همچنیــن با بیان اینکه 
قضات نباید مصلحت اندیش باشــند؛ بلکه باید 
تا آنجا که می توانند در فهم قانون دقت داشــته 
باشــند، گفت: اگر در تفســیر یک ماده قانونی با 
مصلحت اندیشــی عمل شــود، تعدی از وظیفه 
گره گشایی  است. محســنی اژه ای  گرفته  صورت 
از کار مــردم و مرهم درد آنهــا بودن را فرصتی 
بســیار ارزشمند توصیف کرد و گفت: اگر فرصت 
از دست رفت، بازنشســته شدیم و نتوانستیم به 
مردم خدمت کنیم و دیگر اختیار اداری گذشته را 
نداشتیم که به شکایت و تظلم خواهی یک فرد از 
یک مأمور و واحد و دستگاه رسیدگی کنیم، آن گاه 
است که افسوس می خوریم. رئیس قوه قضائیه 
در عین حال به برخی آفت های پشت میز نشینی 
اشاره کرد و گفت: این موضوع یک آفت است که 
کارگزار وقتی در جایگاهی قرار گرفت، احســاس 
کند باید دستور بدهد و دیگران فقط باید بشنوند. 
این بد اســت کــه از روی غفلــت و کم توجهی 
احســاس کند حاکم علی الاطلاق است و هرچه 
را بخواهــد می تواند تصمیم بگیرد و بنویســد و 
مصوب کند. محسنی اژه ای با بیان اینکه رسیدگی 
بــه تظلم خواهی مردم از مأمــوران و واحد ها و 
دســتگاه های دولتی، هم لطفی به مردم است و 
هم لطفی به کارگزار و دولت محسوب می شود، 
گفت: مأمور یا واحد یا دولت که وظیفه اش عمل 
به قانون اســت و می خواهد کاری انجام بدهد 
و تصمیمی بگیــرد، می داند یک دســتگاه ناظر 
وجــود دارد که کار او را اصــلاح می کند. رئیس 
قوه قضائیه با اشــاره به برخی سوءاستفاده ها و 
تصمیمات خلاف قانون که خواسته یا ناخواسته 
از ســوی کارگزاران و واحد ها صــورت می گیرد، 
اظهار کــرد: وجود دیوان عدالت اداری به نوعی 
یک لطف و کمک برای دســتگاه و واحد دولتی 
اســت و نباید به عنوان مانع تراشــی و ایجاد سد 
برای آن واحد یا دســتگاه دولتی قلمداد شــود. 
او با بیان اینکه فهم دقیق خواســته و شــکایت 
مردم نیز از اهمیت بالایی برخوردار است، گفت: 
همه مردم حقوق دان نیســتند و قادر نیســتند از 
ادبیات درســت حقوقی و اداری استفاده کنند و 
نمی توانند خواســته خود را در جملات کوتاه و 
صریح بگویند و این موضوع وظیفه و مسئولیت 

ما را سنگین و زیاد می کند.

ذبیح االله خداییان، سخنگوی قوه قضائیه:
درحوادث اصفهان ۱۳۰ نفر 

بازداشت شده بودند
ایســنا: ســخنگوی قوه قضائیه گفــت: ۱۳۰ نفر  �

بازداشت شــده بودند و قرار برای شان صادر شده بود 
و برخی بلافاصله آزاد شــدند و دیــروز هم اکثر آنها 
آزاد شدند. جز افرادی که تیراندازی مسلحانه داشتند، 
بقیه با قرار کفالت و وثیقه آزاد شــده بودند. ذبیح االله 
خداییان، ســخنگوی قوه قضائیه، در پاسخ به سؤالی 
دربــاره اینکــه در اعتراضات اصفهان چــه تعداد از 
معترضان بازداشت شدند؟ گفت: در ارتباط با تجمع 
مــردم در اصفهان بایــد بگویم که مــردم حق دارند 
اگر خواســته یا مطالبه ای دارند، به اطلاع مســئولان 
برســانند. خداییــان اضافه کرد: مــردم اصفهان هم 
تجمع و اعتراضاتی داشتند و چندین روز ادامه داشت 
و آرام و مســالمت آمیز بود و مشــکلی ایجاد نشد و 
همین تجمع مسالمت آمیز و شــعور مردم اصفهان، 
دشــمنان را عصبانی کرد و باعث شــد تحــت تأثیر 
دشــمنان، افرادی در صفوف مردم نفوذ کنند و دست 
به اغتشــاش بزنند. ما نمی توانیم اسمشــان را مردم 
بگذاریم و آنها اقدام به ســلب امنیت مردم و تخریب 
اموال مردم کردند و مانع طرح صحیح خواسته مردم 
شدند. خود مردم اصفهان وارد عمل شدند و با کمک 
نیــروی انتطامی آن را خاتمه دادند. او افزود: ۱۳۰ نفر 
بازداشت شده بودند و قرار برای شان صادر شده بود و 
برخی بلافاصله آزاد شــدند و دیروز هم اکثر آنها آزاد 
شدند. جز افرادی که تیراندازی مسلحانه داشتند، بقیه 
با قرار کفالت و وثیقه آزاد شــده بودند. خداییان تأکید 
کرد: مســئله آب فقط به اصفهان اختصاص ندارد و 
در برخی استان های دیگر ما کمبود آب داریم و مردم 
توجه داشته باشند اگر آب پشت سد کاهش پیدا کند، 
مســئولان باید اولویت بندی کنند. آب آشــامیدنی بر 
آب کشــاورزی و صنعتی اولویت دارد و اگر بنا باشــد 
آب بلافاصله رهاسازی شــود، ممکن است با کمبود 
آب آشــامیدنی روبه رو شــویم. البتــه دولت مبالغی 
اختصاص داد و به خواسته کشاورزان توجه می شود و 

ان شاءاالله خسارت شان جبران می شود.

سیاست

روزنه خبر

سال نوزدهم    شماره 4163 چهارشنبه   17 آذر 1400

 جنبش دانشجویی در حال مستقل شدن است؟ اگر 
محمد خاتمی بعد از هشــت ســال در آخرین مراسم 
۱۶ آذر به عنــوان رئیس جمهور مــورد نقد و اعتراض 
دانشجویان قرار گرفت و حســن روحانی هم در سال 
آخر دولت اول خود در مراســم ۱۶ آذر با این پرسش 
مواجه شــد که «سرنوشت تدبیری که وعده داده شده 
بود، چه شــد؟»؛ اما اصولگرایان در همین ســال های 
نخســت حضور خود بــر قوه مقننــه و مجریه، چنین 
مواجهه ای داشته اند. قالیباف دو روز پیش در دانشگاه 
شــهید بهشــتی و ابراهیم رئیســی دیروز در دانشگاه 
شــریف مورد اعتراض و انتقاد نمایندگان تشــکل ها و 
اتحادیه  های دانشــجویی قرار گرفــت. همه آنچه در 
ایــن ماه های اخیــر کمابیش به عنــوان نقاط ضعف، 
اشــتباه عملکردی و نقصان در سیاست گذاری و اجرا 
چه در مجلــس و چه دولت مــورد بحث و اعتراض 
بوده، به نحوی شــدیدتر و غلیظ تر از سوی نمایندگان 
تشکل  های دانشــجویانی که عمدتا درون یا نزدیک به 
جریان اصولگرایی تعریف می شوند، از تریبون مراسم 
۱۶ آذر خطاب به رؤسای دو قوه اعلام شده است. این 
اتفاق تقریبا کم نظیر اســت. در دوره  های گذشــته چه 
زمــان اصلاحات چه دولت  های نهــم و دهم و حتی 
در زمان روحانی ســابقه نداشــته که در همان ســال 
یا ســال های نخســت برآمدن یک دولــت، طیف  های 
دانشــجویی همســو یا نزدیــک به لحاظ سیاســی با 
دولــت وقت، این چنین رؤســای قوا را مــورد هجمه 
قــرار دهنــد. تا جایی کــه ۱۶ آذر ســال ۹۳، خبرنامه 
دانشــجویان ایران که متعلق به اصولگرایان اســت، 
نوشــت: «امروز روحانی در روز دانشــجو به دانشگاه 
رفت؛ اما هیچ کس به او انتقاد نکرد. آن طور که اخبار 
مراســم ۱۶ آذر رئیس جمهور حکایت می کند، افرادی 
مشخص که از حامیان دولت و منتسب به تشکل های 
اصلاح طلــب بودند، در مقابل حضــرت روحانی زبان 
به ستایش گشــودند از وضعیت کشور...». اعتراض ها 
اصــولا از ســوی طیف  هــای غیر همســو رخ می داد. 
مثــلا در دوران احمدی نژاد بارها و بارها تشــکل  های 
دانشــجویی که با دولــت وقت زاویه داشــتند، اقدام 
بــه برگزاری تجمع، تریبــون آزاد و حتی تحصن علیه 
سیاســت  های دولــت وقــت در دانشــگاه می کردند. 
روحانی هم ســال های بعد عمدتا از سوی طیف  های 
دانشــجویی مخالف خود مورد حملــه و هجمه قرار 
می گرفت. مثلا ســال ۹۶ دانشــجویی پشــت تریبون 
رفــت و او را بابت «برجام» مورد شــماتت قرار داد و 
گفت «و ما ادراک مع البرجام؟». جنبش دانشــجویی 
معمولا از دو طیف تشــکیل می شــد: طیف همسو و 
همراه با دولــت وقت و طیف مقابــل. هرکدام از دو 
طیف هم متهم به این بودند که ابزار دست سیاسیون 
قرار گرفته اند و همین وجهه اســتقلال را که مهم ترین 
شاخصه جنش دانشــجویی بوده، از آن گرفته است. 
به نظر می رسد که جنبش دانشجویی موجود با همه 
محدودیت هــا و ان قلت هــا، حتی در غیــاب طیف ها 
و جریان  هــای دیگر کم کــم در حال رفتن به ســمت 
اســتقلال اســت. از منظری دیگر می توان وضعیت را 
این گونه ارزیابی کرد که شــرایط کشور باعث شده که 
لاجــرم خود اصولگرایان به مطالبه گران از دولت بدل 
شــوند. گلایه هایی که از تریبــون مجلس علیه دولت 

در ماه های اخیر مطرح شــده، کمــاکان در گفته  های 
دانشجویان هم دیده می شود.

دیــروز نماینده جنبــش عدالت خواه دانشــجویی 
در نشســت دانشــجویان با رئیســی انتقادات خود به 
دولت را در ســه فصل مطرح کــرد. به گزارش فارس 
متین فارابی نماینده جنبش عدالت خواه دانشــجویی 
با اشــاره به فقدان کلان ایــده در دولت گفت: «آقای 
رئیس جمهور! پیش از انتخابات همین اتحادیه نسبت 
به ضعف نگاه شما در مسائل کلان کشور هشدارهایی 
را مطرح کرد که امروز شــاهد تحقق آن هســتیم... . 
در برخــی موارد شــاهد هســتیم که حــرف و عمل 
دولت با هــم نمی خواند؛ مثلا می بینیم رئیس جمهور 
اصــول دوازده گانه مقابله با فســاد اداری-اقتصادی 
را ابلاغ می کند و وعده حل مشــکل تعارض منافع را 
می دهــد؛ اما انتصاباتش در وزارت بهداشــت و بانک 
مرکزی خــلاف آن اصول ابلاغی اســت. حتی بعضا 
اتفاق می افتد که آقای رئیس جمهور شب از ایده های 
راست گرایانه دفاع می کند و صبح به چپ گرایانه ترین 
شــیوه ممکن عمل می کند. مثلا رئیس جمهور، امروز 
در جلســه بــا اقتصاددانان در رابطه بــا حجم عظیم 
یارانه پنهان و لزوم حــذف آن صحبت می کند و فردا 
مصوبــه افزایش قیمت خودرو را لغــو می کند. آقای 
رئیســی این را بدانید که نمی شود همه کارهای خوب 
را با هم انجام داد،  شــما مجبورید کــه از بین ایده ها 
و افراد موجود دســت به انتخاب بزنید و سکان را به 
دست یک نفر بسپارید. هر روز که این تصمیم گیری به 
تعویق می افتد، موجب ضرر کشــور است... . علاوه بر 
حوزه اقتصاد به نظر می رسد در حوزه سیاست داخلی 
نیز برنامه و دیدگاه مدونی ندارید؛ اساسا تا امروز هیچ 
صحبتی از این نشده که ایده مردمی سازی می خواهد 
چه نمودی در سیاســت داخلی داشته باشد. آیا برای 
تحقــق ایده مردمی ســازی بــه تقویت تشــکل گیری 
کارگران و مستضعفان فکر می کنید یا به دنبال اصلاح 
در ساختار احزاب هستید؟ آقای رئیسی چه برنامه ای 
در ســر داریــد؟... . در رابطــه با بحث شــفافیت باید 
مجــددا اجرائی نشــدن ماده ۲۹ قانون برنامه ششــم 
توســعه را یــادآوری کنیم و این نکتــه را عرض کنیم 
که اتخاذ اســتراتژی مقاومت بــا حقوق های نجومی 

و غیرشفاف همخوان نیســت که رفع این مشکل نیاز 
به یک دســتور انقلابی بــه دور از تعارفات دارد تا یک 
بار برای همیشــه بســاط زیاده خواهی اقشاری خاص 
از کیســه بیت المال برچیده شــود. ادامه این فاصله 
نجومی بین حقوق اقشــار مختلف بدون شــک چهره 
دولت را مخدوش خواهد کرد... . کثرت پســت گرفتن 
شــخصیت های سیاســی غیرمتخصص در این دولت 
مایه ناامیدی اســت. امروز پرسش ما این است که آیا 
قرار اســت همه این وزرا و رؤســا به مدت چهار سال 
بــا خاطر جمع ســر کار باشــند یا دولت، ســازوکاری 
جهــت پالایش این مدیــران در نظر گرفتــه؟ یا اینکه 
قرار اســت مطابق با مصالح سیاسی و روحیه تعارفی 
رئیس جمهور که در مســئولیت های قبلی نیز مشهود 
بوده، تغییری در وضعیت مدیران صورت نگیرد؟ امید 
است که حضرت عالی در این رابطه تدبیری بیندیشید و 
سازوکار پالایش مدیران را به طور شفاف مطرح کنید».
محمدحســین کاظمی، دبیــر کل اتحادیه جامعه 
اسلامی دانشجویان هم خطاب به رئیسی گفته است: 
«آقای رئیســی! شــکاف های حاصل شــده با مدیریت 
ژنرال  هــای تکنوکرات باعــث ناامیــدی و بعضا بروز 
اعتراضات بحق مردم در بســیاری از ســطوح شــده 
اســت. حق اظهار نظر، پاســخ گویی مســئولان، ثبات 
سیاســی، کارایی دولت و کنترل فساد جزء مؤلفه های 
اصلی یک حکمرانی خوب است که مردم انتظار دارند 
این تحول ساختاری و تحقق این مؤلفه ها را در دولت 
انقلابی سیزدهم شاهد باشند... . آقای رئیس جمهور! 
مردم دیگر تحمل التهاب و تصمیمات خلق الساعه را 
که موجب کاهش قدرت خریدشان می شود، ندارند و 
آنچــه بعد از صد روز از دولت تان مردم را نســبت به 
آینده اقتصاد نگران می کند، مشخص نبودن برنامه  های 
اقتصادی و بودن صاحب نظرانی با نظریه های مختلف 
در تیم اقتصادی تان است. همان طورکه مستحضرید، 
ماشــین اقتصاد می تواند فقط با یک راننده به مســیر 
خــود ادامه دهد. حضرت عالی با توجه به مؤلفه های 
اقتصادی کشــور به دشواری ها و ناهمواری های مسیر 
واقف بودید و با وجود این برای گره گشــایی از مشکلات 
مردم، بهبود وضعیت اقتصادی و سر و سامان دادن به 
بازار ســرمایه و ارز، وعده هایــی را داده اید. پس آقای 

رئیســی مردم از شــما تابلوی قرمز بورس و دلار ۳۱ 
هزار تومانی را برنمی تابند... . ابقای افراد مســئله دار 
در مناصــب کلیــدی در برخــی وزارتخانه هــا و در 
اســتانداری ها ســبب کاهش انگیزه نیروهای انقلابی 
شده اســت. آقای رئیسی در شــرایط جنگ اقتصادی 
و در شــرایطی کــه شــاهد بحران  هــای اجتماعی و 
شکاف  های فرهنگی هستیم، تعلل در انتصابات قابل 
قبول نیســت. تعیین تکلیف کنید یا ســریع تر انتصاب 
کنید یا ابقا... آقای رئیســی! متأسفانه امروز شاهد آن 
هســتیم که از پتانســیل زنان در عرصه های سیاسی و 
اجتماعی استفاده نمی شــود و عملا به حاشیه رانده 
شده اند؛ در صورتی که بسیاری از بانوان شایستگی های 
لازم جهت ورود به تصمیم گیری های کلان کشوری را 
دارند که خواستاریم در انتصابات و تصمیم گیری های 
خــود از بانوان متخصــص و صاحب نظــر برای حل 
مســائل و نقش آفرینی بهره بگیرید... . آقای رئیســی 
مردمی بــودن و بودن در جمع اقشــار مختلف مردم 
خوب اســت و باعث تقویت ســرمایه اجتماعی نظام 
می شــود؛ اما وعده  های بــدون کارشناســی و تعیین 
زمان بــرای تحقق وعده ها در بین مــردم که با توجه 
به شرایط اقتصادی کشور امکان تحقق ندارند، چیزی 
جز عصبانی تر شدن مردم و ناامیدی آنان و نابود شدن 

سرمایه اجتماعی نظام نخواهد داشت».
دو روز پیش هم ســید  امیر محمد  حسینی، نماینده 
اتحادیــه جامعــه اســلامی دانشــجویان، خطاب به 
قالیباف در دانشــگاه شــهید بهشــتی گفته بود: آقای 
رئیس یــک بــار بــرای همیشــه تکلیف خــود را با 
اطرافیان تان روشن کنید. آیا نمی خواهید به شائبه های 
موجود درمورد انتصابــات خود چه در مجلس و چه 
در شــهرداری پاســخ دهید؟ مردم از شــما به عنوان 
رئیس مجلسی که با شعار انقلابی گری پای کار آمده، 
انتظار ویــژه ای برای از بین بردن ســاختار  های معیوب 
گذشــته دارنــد؛ اما عملکرد یک ســال و نیم گذشــته 
شــما، به تحقق این انتظار کمکی نکرده است... . چرا 
این گونه به نظر می رســد که راه پاســتور از بهارستان 
می  گذرد؟ آیا شــأن نظارتی نمایندگان مجلس در این 
است که مدیر معرفی کنند؟ آیا احداث ستاد انتخاباتی 
در مجلس بی طرفی که باید ناظر رفتار دولت باشــد، 
صحیح اســت؟ آیا شأن نماینده مجلس دیده شدن در 
راهرو وزارتخانه ها برای لابی گری است؟ با همه اینها 
و بیشــتر، باز هم مجلس در رأس همه امور است؟... 
سؤال اینجاســت که تا چه زمانی شعار شفافیت باید 
دســتاویزی برای ورود به مجلس باشد؟ آقای رئیس 
دریافتی  هــای نماینــدگان بابت مــواردی مانند حق 
همراه یا حــق دفتر، واقعا صرف چه می شــود؟ چرا 
اســناد این گونه هزینه  های اضافی منتشــر نمی شود؟ 
یــا چرا باید نمایندگان بابــت تصویب برنامه و بودجه 
پاداش اضافی دریافت کنند؟ مگر نه این است که این 
جزء وظایف آنان اســت؟ آقای رئیس طرح رتبه بندی 
معلمان به کجا رسید؟ چشــمان یک میلیون انسانی 
که آینده فرزندان این مملکت را رقم می زنند، به دست 
شماســت؛ ولی هنوز که هنوز است، فرایند و سازوکار 
این طرح مشخص نیســت...». آیا جنبش دانشجویی 
حتی در غیاب طیف های مستقل، اصلاح طلب و دیگر 

فعالان دانشجویی در حال پوست اندازی است؟

جنبش دانشجویی مستقل می شود؟

انتقاد دانشجویان از رؤسای قوا
دبیر کل اتحادیه جامعه اسلامی دانشجویان: مردم دلار  ۳۱ هزار تومانی  را  برنمی تابند

 شــرق: نمایندگان مجلس که بعد از ماه ها، طرح شــفافیت آرای نمایندگان 
را بــه صحن آورده بودند، ترجیح دادند برای رســیدن به توافقی که موجب 
نهایی شــدن طرح شود، جلســه غیر علنی برگزار کنند؛ هرچند در این جلسه 
غیر علنی بــه توافقی برای رأی گیری اســتمزاجی هم نرســیدند و طرح به 
کمیسیون مربوطه برگشت خورد. به این ترتیب جلسه  غیرعلنی صحن برای 

شفاف   شدن عملکرد بهارستان نشینان بی نتیجه ماند.
طــرح شــفافیت آرای نمایندگان مجلــس که تا قبل از شــروع به کار 
مجلــس یازدهم مــورد حمایت شــدید اصولگرایان قرار داشــت و وعده 
می دادند در مجلــس انقلابی خود آن را تصویــب خواهند کرد، در اولین 
آزمــون بهارستان نشــینان در عمل به وعده هایشــان با دســت رد اکثریت 
مجلس روبه رو شد. نیمه بهمن سال گذشته بود که کلیات طرح شفافیت 
آرای نماینــدگان در نوبت رســیدگی قرار گرفت و بــا مخالفت نمایندگان 
انقلابی تصویب نشــد. در آن جلســه الیاس نادران در جریان بررســی این 
طرح که جزء مخالفان آن نیز بود، گفته بود: «مشــکل امروز مجلس رفتار 
دوگانه ای است که نمایش شفافیت می دهیم و پنهان کاری می کنیم. دیروز 
جمــع کثیری از همکاران ما تقاضــای رأی علنی و با ورقه راجع به کلیات 
گزارش کمیسیون تلفیق بودجه کردند، اما دبیر محترم هیئت رئیسه گفتند 
رئیس محترم مجلس به مصلحت نمی داند. چه شد که دیروز شفافیت آرا 
بد بود و امروز شــفافیت آرا خوب شده است؟ این گونه نمی شود شفافیت 
داشــت. شــفافیت این اســت که آنچه را گردش مالی ماست و مردم باید 
بدانند، بگوییم. در همین جلســه غیرعلنی امروز برای جلب آرا، همکاران 
اعــلام کردند این طرح دو فوریت خواهد شــد. چرا دو فــوری؟ برای اینکه 
پخته شــود. طرحی که ۹ ماه در مجلس مانده اســت و پخته نشــده، کی 
باید پخته شــود؟». محمد باقری، نماینده مردم بنــاب، در مخالفت با این 
طرح پا را فراتر از یک نقد ســاده گذاشته و گفته بود: «این طرح پوپولیستی 
و عوام فریبــی اســت. این طرح حاوی تبصره هایی اســت کــه طرح را از 
شــفافیت خارج می کند و عقلانیت را از مجلس خواهد گرفت. با تصویب 
این طرح، منافع ملی را زیر سؤال خواهیم برد. ما مدافع شفافیت هستیم، 
اما با بســترهای مناســب. تا زمانی که احــزاب قوی نباشــند، نمایندگان 
منافع منطقــه ای را بر منافع ملــی ترجیح می دهند. گروه های فشــار در 
شهرســتان ها، فشار می آورند که این طرح تصویب شــود». در نهایت هم 
زمان رأی گیری مشــخص شــد نگاه اکثریت مجلس گریز از شفافیت است 

و تا آن زمان فقط شعار شــفافیت داده  بودند؛ هرچند انتقادها به تصمیم 
مجلس، موجب تــلاش مجدد نمایندگان موافق طرح برای بازگشــت به 
صحن شــد. طرح اصلاح شــد و با پیش بینــی راهکارهــای قانونی برای 
جلسات غیر علنی کمیسیون ها و حتی جلسات صحن و همچنین رأی گیری 
مخفی شــرایط تصویب آن فراهم شــد. حتی با وجود مواد و تبصره های 
مختلفی که می تواند نگرانی ها از شفافیت عملکرد نمایندگان را رفع کند، 
همچنان امید زیادی برای تصویب آن وجود نداشــت و همین امر ســبب 
شــد دیروز جلسه غیرعلنی برگزار شود تا شــرایط برای تصویب در جلسه 
علنی فراهم شــود. بااین حال، در نهایت تصمیم بر آن شــد که طرح برای 
بررسی بیشــتر به کمیســیون بازگردد و فعلا خبری از رأی گیری در صحن 
نخواهد بود. ســخنگوی هیئت رئیسه مجلس شــورای اسلامی در توجیه 
تصمیــم جدید مجلس نیــز گفت: با توجه به اینکه نماینــدگان بر این امر 
معتقد بودند که طرح شفافیت پس از تصویب در مجلس به دیگر نهادها 
نیز تعمیم پیدا کند، در جلســه غیر علنی امروز مقرر شد ما به جای این کار، 
طرح جامع تری را در نظر بگیریم که نهادها و تمامی دســتگاه ها را تعمیم 
بدهد. سید نظام الدین موسوی در رابطه با زمان رسیدگی به طرح در صحن 
علنی هم گفت: با توجه به اینکه ریاست مجلس شورای اسلامی و بخش 
عمده ای از نمایندگان خواهان این هســتند که موضوع شــفافیت به زودی 
در دســتور کار مجلس قرار بگیرد، این جلســه برگــزار و  نظرات و مطالب 
موافق و مخالف نمایندگان اســتماع شد. در نهایت تصمیم بر این شد که 
کمیســیون آیین نامه به عنوان محور این موضوع در این خصوص کار کند و 
نظر و پیشــنهادهای بخش ها و کمیسیون های دیگر نیز گرفته  شود. بعد از 
اینکه کلیات طرح به مجلس بیاید، جزئیات طرح نیز بررسی خواهد شد و 

بررسی آن دو شوری خواهد بود.
 در همیــن رابطه، احمــد علیرضابیگی، نماینده مــردم تبریز در مجلس 
شــورای اسلامی، با اشــاره به جلســه غیرعلنی صبح دیروز مجلس اظهار 
کرد: جلســه غیرعلنی مجلس درباره طرح شفافیت آرای نمایندگان بود که 
آقای بحرینی رئیس کمیســیون تدوین آیین نامه داخلی مجلس، مخالفان و 
موافقــان و همچنین آقای قالیباف درباره ایــن طرح نکاتی را مطرح کردند. 
وی با اشــاره به گزارش و اظهارات رئیس کمیسیون تدوین آیین نامه داخلی 
مجلس اظهار کرد: نمایندگان مخالف معتقد بودند شــفافیت آرا در رابطه 
با موضوعاتی مانند مسائل قومی، صنفی یا رأی به افراد برای نماینده ایجاد 

دردســر می کند که آقای بحرینی توضیح داد در این طرح محرمانه بودن یک 
موضوع به هیئت رئیسه موکول شده است و هیئت رئیسه تشخیص می دهد 
که رأی درباره این موضوعات محرمانه باشــد یا نباشــد. نماینده تبریز ادامه 
داد: رئیس کمیســیون تدوین آیین نامه داخلی مجلس همچنین عنوان کرد 
که لایحه ای نیز تحت عنوان شــفافیت از سوی دولت به مجلس ارائه شده 
که در یک کمیســیون مشترک در حال بررســی است. علیرضا بیگی در ادامه 
با اشــاره به اظهارات مخالفان طرح شــفافیت آرای نمایندگان در جلســه 
غیرعلنــی، عنوان کرد: مخالفان معتقد هســتند این طرح اســباب تضعیف 
مجلــس را فراهم خواهد کرد و اصطکاک بــا گروه های مختلف را به دنبال 
دارد و همچنین باعث تأثیرگذاری افراد بر نمایندگان خواهد شد و گروه های 
مختلف تــلاش خواهند کرد نماینده را از نظرات خودشــان متأثر کنند. وی 
با اشــاره به  نظرات موافقان طرح مذکور ادامــه داد: موافقان عنوان کردند 
کــه در عصر فناوری اطلاعات و انقلاب ارتباطــات نمی توان موضوعی را از 
مردم مخفی نگه  داشــت و طرح شــفافیت باعث اعتبار مجلس می شــود 
و حتــی رأی به افراد هم نباید پنهان باشــد و نماینده بایــد به وکلای خود 
توضیــح دهد چرا به وزیری رأی مثبت یا منفی داده اســت. نماینده تبریز با 
بیان اینکه در ادامه نیز آقای قالیباف توضیحاتی را مطرح کرد، گفت: «رئیس 
مجلس گفت شــفافیت لازمه امروز کشور است و مجلس شفاف ترین نهاد 
کشور است و شفافیت کل سیستم و نظام باید از مجلس آغاز شود، بنابراین 
مجلــس باید این وظیفه خطیر خود را انجام دهد و ســپس شــفافیت را از 
ســایر دســتگاه ها به طور جد طلب کند». علیرضابیگی با تأکید بر اینکه این 
طرح برای رسیدگی در جلسه علنی در سامانه مربوطه بارگذاری شده است، 
اظهار کرد: همچنین کارگروهی تشــکیل شده تا با همراهی کمیسیون تدوین 
آیین نامه طرح شــفافیت آرا را بررسی کنند که نظرات و گزارش این کارگروه 

نیز در بررسی طرح مذکور در جلسه علنی مدنظر قرار گیرد.
محمدصالح جوکار، دیگر نماینده مجلس شــورای اسلامی نیز در رابطه 
با جزئیات جلســه غیر علنی گفت: در این جلســه، نمایندگان نظرات خود را 
در رابطه با طرح شــفافیت عنوان کردند، اما رأی گیری استمزاجی درباره این 
طرح در صحن مجلس انجام نشد. نماینده مردم یزد در مجلس اظهار کرد: 
جمع بندی جلســه دیروز این گونه بود که طرح شفافیت در کمیسیونی مورد 
بحث و بررسی بیشتر قرار گیرد و نتیجه آن به صحن مجلس ارائه شود، اما 

زمان مشخصی برای ارائه گزارش این بررسی ها به صحن مشخص نشد.

بازگشت شفافیت به پشت  درهاى بسته
� مخالفان طرح: در صورت، تصویب مجلس تضعیف می شود      � موافقان طرح: نمی توان موضوعی را  از مردم مخفی نگه  داشت
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